

(N° 448.)

Chambre des Représentants.

Session du 31 JANVIER 1924.

Projet de loi

Projet de loi portant création du « Registre du Commerce » (1).

RAPPORT

FAIT AU NOM DE LA COMMISSION PERMANENTE DE LA JUSTICE ET DE LA LÉGISLATION CIVILE ET CRIMINELLE (2), PAR M. SOUDAN.

MESSIEURS,

Le projet de loi soumis à vos délibérations ne rencontrera pas d'adversaires. Avec des variantes dans sa constitution, le Registre du Commerce existe dans plusieurs pays, notamment en Suisse, en Hollande, en Allemagne et en France. Il est réclamé, depuis longtemps, par nos Chambres de Commerce ; celle de Bruxelles, notamment, en a, à diverses reprises, demandé l'institution. Nous ne croyons même pas nous avancer en disant que c'est sur les instances mêmes de ce puissant organisme que le projet de loi vous a été présenté.

Dans un rapport fait, il y a quelques années, à la Chambre de Commerce de Bruxelles, M. Berger développait comme suit, d'une manière très vivante, les raisons qui militent en faveur de la création du Registre du Commerce :

« Veut-on connaître un acte de société ? Il faut ouvrir les annexes du » *Moniteur belge*. Veut-on se renseigner au sujet de l'état hypothécaire d'un » navire ? Il faut se rendre à Anvers, chez le conservateur des hypothèques. » Veut-on se renseigner sur les contrats de mariage des commerçants, sur les » actions en séparation et en interdiction qui les concernent ? Il faut se rendre » au greffe du tribunal de commerce. C'est là aussi qu'on pourra se renseigner » sur le point de savoir si un mineur ou une femme mariée ont été autorisés. » C'est là aussi que l'on pourra utilement se renseigner sur les faillites et sur

(1) Projet de loi, n° 388 de 1922-1923.

(2) Composition de la Commission : MM. Brunet, président, Baels, Buisset, Carton de Wiart, Colleaux, De Bue, Dejardin, Hallet, Jenuissen, Mechelynck, Meysmans, Neven, Poncelet, Sinzot, Soudan et Van Dievoet.

» les marques de commerce. Par contre, il faudra aller au greffe du Consid
» des Prud'hommes, s'il s'agit de dessins industriels, et au bureau du Gouver-
» nement Provincial, s'il s'agit de brevets d'invention. D'autres renseigne-
» ments sont introuvables : les procurations générales que le greffe du
» Tribunal de Commerce d'Anvers accepte, sont refusées par le Tribunal de
» Commerce de Bruxelles, si bien que le *Moniteur* n'enregistre que partielle-
» ment ces actes ; les raisons sociales, les cessions de fonds de commerce,
» l'indication du siège des sociétés échappent à toute publicité, et ces rensei-
» gnements s'obtiennent officieusement par les bottins et les agences. Les
» listes électorales mentionnent la qualité d'électeur au Tribunal du Commerce
» mais il n'y a pas de liste de commerçants, tandis que dans tous les pays
» visés plus haut on dresse une liste des commerçants ; c'est, en un mot,
» l'état commercial organisé, comme l'état civil l'est depuis longtemps. »

Ce sont ces mêmes raisons que reprend, en partie, l'Exposé des Motifs, pour justifier le projet.

Tous ceux qui sont mêlés à la vie des affaires, qui connaissent les innombrables difficultés qu'entraîne, très souvent, la moindre recherche relative à la nature d'une société, à sa composition, à sa situation ; les désagréments, les pertes entraînées par les renseignements erronés ou incomplets, souhaitent de voir cesser l'état d'anarchie dans « l'état civil » du commerce, qui existe aujourd'hui. Le projet sera, à cet égard, accueilli avec une véritable satisfaction.

Nous ajoutons que dorénavant, l'inscription servira à établir le droit à l'électorat pour les élections consulaires. Depuis la suppression du droit de patente, ces listes électorales devaient être établies sur de nouvelles bases. La création du Registre du Commerce vient heureusement résoudre la difficulté.

Les détails du projet n'ont point soulevé de discussion.

Votre Commission vous propose, en conséquence, son adoption.

Le Rapporteur,

E. SOUDAN.

Le Président,

E. BRUNET.



(A)

(Nr. 445.)

Kamer der Volksvertegenwoordigers.

VERGADERING VAN 51 JANUARI 1924.

Wetsontwerp

tot instelling van het « Handelsregister »⁽¹⁾.

VERSLAG

NAMENS DE BESTENDIGE COMMISSIE VOOR DE JUSTITIE EN DE BURGERRECHTELIJKE EN STRAFRECHTELijke WETGEVING (2) UITGEBRACHT DOOR DEN HEER SOUDAN.

MIJNE HEEREN,

Het wetsontwerp, aan uwe beraadslagingen voorgelegd, zal geen verzet ontmoeten.

Met enkele wijzigingen in de samenstelling bestaat het Handelsregister in tal van landen, namelijk in Zwitserland, in Nederland, in Duitschland en in Frankrijk. Dergelijk register werd sedert lang door onze Kamers voor Koophandel gevraagd die van Brussel heeft er herhaaldelijk op aangedrongen. Wij meenen zelfs niet buiten de waarheid te treden, wanneer wij zeggen dat het initiatief uitgaat van deze machtige inrichting.

In een verslag, vóór enkele jaren door den heer Berger in de Kamer voor Koophandel te Brussel uitgebracht, worden op klare wijze de redenen uiteengezet ten voordeele van het Handelsregister :

« Wil men kennis nemen van eene akte van Vennootschap, dan moet men de bijlagen van het *Staatsblad* raadplegen. Wil men inlichtingen hebben over den hypothektoestand einer boot, dan moet men zich wenden tot den bewaarder der hypotheken te Antwerpen. Wil men kennis nemen van de huwelijkscontracten der handelaars, van hunne vorderingen tot scheiding en tot interdictie, dan moet men tot de griffie gaan der Handelsrechtbank. Daar ook moet men zich inlichten, om te

(1) Wetsentwerp, nr 588 (1922-1925).

(2) Samenstelling van de Commissie : De heeren Brunet, voorzitter, Baels, Buisset, Carton de Wiart, Colleaux, De Bue, Dejardin, Hallet, Jennissen, Mechelynck, Meysmans, Neven, Poncelet, Sinzot, Soudan en Van Dievoet.

weten of een minderjarige of eene gehuwde vrouw behoorlijk gemachtigd werden. Daar nog kan men met kennis van zaken zich inlichten over de faillissementen en over de handelsmerken. Daarentegen moet men zich wenden tot de griffie van den Werkrechtersraad, wanneer het industriele tekeningen geldt, en tot het Provinciaal Gouvernement, wanneer het gaat over uitvindingsbrevetten. Sommige inlichtingen zijn echter onvindbaar : de algemeene volmachten, welke door de griffie van de Handelsrechtbank te Antwerpen worden aanvaard, worden daarentegen geweigerd door de Handelsrechtbank te Brussel, in zooverre dat deze akten slechts gedeeltelijk door het *Staatsblad* worden opgenomen ; de namen der firma's, de overname van handelsbedrijven, de aanduiding van den maatschappelijken zetel ontsnappen aan alle bekendmaking, en deze inlichtingen bekomt men slechts half-officieel in de adresboeken en de agentschappen. De kiezerslijsten vermelden de hoedanigheid van kiezer bij de Handelsrechtbank, doch er bestaat geene lijst van de handelaars, terwijl in al de hooger aangehaalde landen deze lijst wordt opgemaakt ; 't is, kortom, de inrichting van den handelsstand, zooals de burgerlijke stand sedert lang is ingericht. »

De Memorie van Toelichting herhaalt grootendeels deze redenen om het ontwerp te billijken.

Alwie met de zakenwereld bekend is, alsmede met de ontelbare bezwaren waartoe niet zelden de minste opzoeking in zake aard, samenstelling en toestand eener vennootschap aanleiding geeft ; alwie bekend is met de onaangenaamheden, met de verliezen, die het gevolg zijn van verkeerde of onvolledige inlichtingen, wenscht dat een einde worde gemaakt aan de bestaande ordeloochheid en den « burgerlijken stand » van den handel. Op dit gebied zal het ontwerp met veel genoegen worden onthaald.

Zij voegen er aan toe, dat voortaan de inschrijving dienen zal om het kiesrecht voor de consulaire verkiezingen vast te stellen. Sedert de afschaffing van het patentrecht, moesten deze kiezerslijsten volgens nieuwe grondslagen worden opgemaakt. Dit bezwaar wordt op nuttige wijze door het Handelsregister opgelost.

De afzonderlijke punten gaven geen aanleidig tot bespreking.

Dienvolgens legt uwe Commissie U het ontwerp tot goedkeuring voor.

De Verslaggever,

De Voorzitter,

E. SOUDAN.

E. BRUNET.

— — —